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خبر

تالاب بختگان در استان  فارس یکی از زیستگاه های اصلی 
جوجه آوری فلامینگوهاست که دهه های اخیر با احداث سه 
سد در حوضه آبریز آن، دیگر آبی نمانده تا به این تالاب برسد 
و زمانی مانند امسال که با خشکسالی مواجه می شویم سهم 
جوجه ها از این تالاب کریستال های نمک است که به منقار 

و پایشان می چسبد. 
تالاب بختگان یکی از تالاب های بزرگ استان فارس است 
که یکی از مهمترین محل زادآوری فلامینگوها به شمار می 
آید، این تالاب با وسعت ۸۵ هزار هکتار اکنون با کم آبی و 
خشکی دست و پنجه نرم می کند و این فشار دامن جوجه 
فلامینگوها را هم گرفته است به طوری که مرگ این جوجه 
ها را تهدید می کند چون احداث سه سد درودزن، سیوند و 
ملاصدرا در حوضه آبی این تالاب و بر روی رودخانه کر که 
منبع اصلی تامین آب این تالاب است، باعث شد تا دیگر 
آبی باقی نماند تا به بستر تالاب برسد در نتیجه فلامینگوها 
برای جوجه آوری و بزرگ کردن بچه های خود با مشکل 

مواجه می شوند.
چند سالی است که این مشکل دامن بختگان را گرفته و 
به اعتقاد بسیاری از کارشناسان بخت این تالاب را سیاه 
و این سیاهی دنیای فلامینگوها را هم تیره و تار کرده 
است به طوری که مادرها مجبورند برای تغذیه جوجه های 
خود کیلومترها پرواز کنند و در نهایت زمانی هم که غذا به 
جوجه ها می رسانند فایده ای ندارد چون به علت نبود آب،  
کریستال های نمک ایجاد شده به منقار و پای جوجه ها 
می چسبند و این مساله مانع تغذیه آنها می شود که در 
نهایت این مرگ است که انتظار این جوجه ها را می کشد.

و  دریایی  زیست  محیط  معاون  زاده  لاهیجان  احمدرضا 
تالابی سازمان حفاظت محیط زیست گفت: در فارس دو 
دریاچه و تالاب به نام های طشک با وسعت ۴۱ هزار هکتار 
و بختگان با وسعت ۸۵ هزار هکتار وجود دارد و حوضه 
آبریزی که آب را به این دو تالاب منتقل می کند ۲۷ هزار 

کیلومتر مربع است.
 وی با بیان اینکه بیشترین آبی که وارد این تالاب ها می شود 
از طریق رودخانه کر است، افزود: از سال ۱۳۵۰ سد درودزن،  
سال ۱۳۸۴ سد سیوند و سال ۱۳۸۶ سد ملاصدرا بر روی این 
رودخانه و در حوضه آبریز این تالاب احداث شد، البته ممکن 
است مثلا سیوند مستقیم بر روی رودخانه کر احداث نشده 

باشد اما بر روی آبدهی این رودخانه تاثیرگذار است.
حفاظت  سازمان  تالابی  و  دریایی  زیست  محیط  معاون 
محیط زیست اظهار داشت: نکته مهم این است که قبل از 
احداث سد درودزن به واسطه بارش ها و سیلاب هایی که 

رخ می داد سالانه به طور متوسط ۶۰۰ تا ۷۰۰ میلیون متر 
مکعب آب وارد این تالاب می شد، حتی سال ۱۳۸۶ که سد 
ملاصدرا با حجم مخزنی به ظرفیت ۴۴۰ میلیون متر مکعب 
با هدف کنترل و مهار سیلاب ها احداث شد، عملا دیگر آب 
مازادی نماند تا وارد تالاب شود مگر اینکه بارش هایی مانند 
سیلاب سال ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ رخ دهد تا آبی وارد تالاب شود، 
وگرنه بعد از احداث سد ملاصدرا و تا حدودی سد سیوند 
دیگر مازاد آبی به سمت بختگان روانه نشد و این باعث شد 
که بختگان در حدود ۱۵ سال اخیر عمدتا با شرایط خشکی و 

یا کم آبی دست و پنجه نرم کند.
لاهیجان زاده تاکید کرد: تالاب بختگان و تا حدودی تالاب 
طشک یکی از اکوسیستم های جوجه آوری فلامینگوها 
هستند، این پرندگان در بختگان تخم گذاری می کنند اما در 
شرایطی مانند امسال که با خشکسالی مواجه شدیم تالاب 
بسیار کم آب شد و در این شرایط معمولا در فروردین و 
اردیبهشت با کاهش شدید سطح و عمق آب مواجه می شود 
که موجب ایجاد کریستال های نمک جوجه ها فلامینگوها 

دچار مشکل و مرگ می شوند.
)تا  فارس  استان  در  بارندگی  میانگین  امسال  گفت:  وی 
اردیبهشت ماه(   ۱۴۷ میلیمتر بوده است که نسبت به سال 
زراعی گذشته کاهش ۵۵ تا ۶۰ درصدی داشته است و این 
عمده  اکنون  و  گذاشت  بختگان  روی  را  اثراتش  کاهش 
مساحت این تالاب خشک شده است، البته چندین سال 
است که هر سال در این موقع از سال اگر بحث کمبود آب 
باشد این مشکل برای جوجه فلامینگوها به وجود می آید 
بر این اساس اداره کل محیط زیست استان فارس مطالعات 
دقیق  شناخت  برای  شیراز  دانشگاه  همکاری  با  را  خوبی 
اکوسیستم و رفتار شناسی فلامینگوها که چگونه جوجه 
ها را تغذیه می کنند، انجام داده که در این مطالعه متوجه 
شدند فلامینگوی مادر یک مسیر نسبتا طولانی را تا دریاچه 
های اطراف برای تهیه غذای جوجه ها طی می کند اما 
اکنون مشکلی که جوجه ها دارند این است که به علت 
رسوب نمک و ایجاد کریستال های نمک منقار و پاهایشان 
به هم می چسبد و همان امکان تغذیه را هم از دست می 

دهند بنابراین باید یک حداقل آبی در محیط تامین شود.
حفاظت  سازمان  تالابی  و  دریایی  زیست  محیط  معاون 
محیط زیست افزود: برای تامین این حداقل آب در شرایط 
بحرانی مانند اکنون،  استان تلاش زیادی می کند، در سال 
های قبل حفر گودال انجام شد و مقداری آب به نزدیک 
مکان جوجه آوری فلامینگوها رساندند و تا حدودی هم 
تاثیر گذار بود اما اینکه فکر کنیم نجات دهنده آنها باشد 

نبود،   امسال هم اداره کل محیط زیست استان فارس و 
سازمان های مردم نهاد به میدان آمدند تا جوجه ها را نجات 
دهند اما تامین آب مهمترین بحث است آب هم با این 
شرایط خشکسالی و میزان ذخیره ای که پشت سدها است 

درا ین موقع سال قابل تامین نیست.
وی درباره حقابه تالاب بختگان گفت: حقابه تالاب بختگان 
در سه سناریو مطالعه شده،  یکی در شرایط خشکسالی 
بین ۶۵۰ تا ۷۰۰ میلیون متر مکعب، شرایط نرمال حدود 
۸۰۰ تا ۸۵۰ میلیون متر مکعب و شرایط ترسالی حدود یک 
میلیارد متر مکعب تعیین شده است، یعنی در سه گزینه 
این مطالعه انجام شد اما همین حداقل ها هم هنوز به 
تالاب نرسیده، فقط در بهمن سال گذشته ۵۵ میلیون متر 
مکعب آب رها سازی شد که به تالاب رسید که قرار بود 
یک نوبت دیگر رها سازی انجام شود که متاسفانه دیگر از 
بهمن ماه بارندگی نداشتیم و نتوانستند نوبت بعدی که 
در فروردین ماه بود را رها سازی کنند تا بحث جوجه آوری 
فلامینگوها مدیریت شود،  یعنی بارش رخ نداد و ذخیره سد 

هم به شدت کاهش یافت و رها سازی انجام نشد.
لاهیجان زاده اظهارداشت: با شرکت آب منطقه ای و حضور 
استاندار فارس چندین جلسه تشکیل شد،  همه در تلاشند 
تا مشکل حل شود و جوجه ها نجات یابند،  پیشنهاداتی 
مطرح شد که در حال بررسی هستند اینکه مثلا بتوانند از 
چاه های کشاورزی نزدیک منطقه به طول ۳ تا ۴ کیلومتر 
به صورت اضطراری لوله کشی انجام شود تا آب به بخش 
شرقی تالاب که جوجه ها هستند پمپاژ شود، پیشنهاد بعدی 

انتقال آب با تانکر است، همچنین بحث حفر گودال نیز 
مطرح است که روی این موارد کار می شود تا هرچه سریع 

تر انجام گردد.
وی درباره اینکه آیا دیگر آبی از سدها رها سازی نمی شود، 
گفت: باید در نظر داشته باشیم که بعد از رها سازی آب 
باید مسیری حدود ۱۵۰ تا ۱۷۰ کیلومتر را طی کند تا به 
تالاب برسد در نتیجه در شرایط فعلی اگر رها سازی شود 
آب به تالاب نمی رسد چون کشاورزان در منطقه به علت 
خشکسالی نیاز آبی دارند و آب هم رها سازی شود ممکن 
است در اختیار کشاورزان قرار گیرد،  در نتیجه به تالاب نمی 
رسد اگر بارندگی داشتیم و زمین های کشاورزی آبیاری می 
شد مشکلی برای رها سازی نبود چون بهترین شرایط رها 
سازی آب همیشه بعد از بارندگی است چون دیگر کشاورزان 
برداشت آب انجام نمی دهند و آب به تالاب می رسد اما 
امسال که بارندگی نبود و خشکسالی شدید است رها سازی 

آب به منتهی الیه که تالاب باشد نمی رسد.
حفاظت  سازمان  تالابی  و  دریایی  زیست  محیط  معاون 
محیط زیست افزود: در دو تا سه دهه اخیر مجوز زیادی 
به کشاورزان داده شد و آنها هم قطعا برای کشت زمین 
های زراعی خود به آب نیاز دارند که این آبها از سفره های 
و  تامین می شود  آب های سطحی  منابع  و  زمینی  زیر 
چون برداشت ها بیش از توان منطقه بوده از این رو سفره 
ها تخلیه و منابع آبی سطحی کاهش یافت و زمانی که 
خشکسالی رخ می دهد و آب کم می شود اولین قربانی 
شده  داده  کشاورزی  برای  که  ظرفیتی  چون  است  تالاب 
بیش از توان حوضه آبریز است در حالی که کشاورزی باید 

متناسب با حقابه تالاب مدیریت شود.
لاهیجان زاده گفت: اداره کل استان فارس با جدیت پیگیر 
کار است،  سازمان های مردم نهاد نیز پای کار آمده اند، 
کند،  می  همکاری  نیز  فارس  استان  آب  امور  سازمان 
کشاورزان محلی کمک می کنند تا از چاه کشاورزی خود به 
طور موقت به تالاب آب بدهند، همه همکاری می کنند اما 
با توجه به اینکه دامنه جوجه گذاری سطح زیادی از تالاب 
را شامل می شود حتما با تلفات همراه است اما سعی می 

شود که این تلفات به حداقل برسد.

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: با فوت 
۳۰۷ نفر دیگر از هموطنان مبتلا به کووید۱۹ در شبانه روز 
گذشته تعداد جان باختگان این بیماری در ایران به ۷۵ هزار 

و ۵۶۸ نفر رسید.
مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
روز سه شنبه در اطلاعیه ای اعلام کرد: در شبانه روز گذشته، 
و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۱۸ هزار و ۱۳۳ 
بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که 

دو هزار و ۵۷۵ نفر از آنها بستری شدند و مجموع بیماران 
کووید۱۹ در کشور به دو میلیون و ۶۹۱ هزار و ۳۵۲ نفر 

رسید.
وزارت بهداشت در این اطلاعیه افزود: تاکنون دو میلیون 
۱۴۴ هزار و ۱۹۷ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستانها 
ترخیص شده اند. پنج هزار و ۵۲۲ نفر از بیماران مبتلا به 
کووید۱۹ نیز در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها 
تحت مراقبت قرار دارند و ۱۷ میلیون و ۳۴۳ هزار و ۵۸۶  

آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
در  شهر   ۲۶۳ قرمز،  وضعیت  در  کشور  شهر   ۴۶ اکنون 
وضعیت نارنجی، ۱۳۹ شهر در وضعیت زرد و صفر شهر 
در وضعیت آبی قرار دارند. بر اساس مصوبات ستاد ملی 
مقابله با کرونا مسافرت »از« و »به« شهرهای با وضعیت 
در  مبتلایان  افزایش  با  است.  ممنوع  نارنجی  و  قرمز 
به  آبی  تعداد شهرستان های  نیز  بلوچستان  و  سیستان 

صفر رسید.

کریستال های نمک سهم جوجه فلامینگوها از تالاب بختگان

کرونا در ایران

تعداد بهبود یافتگان کرونا به دو میلیون ۱۴۴ هزار و ۱۹۷ تن رسید

حقابه تالاب بختگان در سه سناریو مطالعه شده،  یکی در شرایط خشکسالی بین ۶۵۰ تا ۷۰۰ میلیون متر مکعب، 
شرایط نرمال حدود ۸۰۰ تا ۸۵۰ میلیون متر مکعب و شرایط ترسالی حدود یک میلیارد متر مکعب تعیین شده است، یعنی 

در سه گزینه این مطالعه انجام شد اما همین حداقل ها هم هنوز به تالاب نرسیده، فقط در بهمن سال گذشته ۵۵ میلیون 
متر مکعب آب رها سازی شد که به تالاب رسید که قرار بود یک نوبت دیگر رها سازی انجام شود که متاسفانه دیگر از بهمن ماه 

بارندگی نداشتیم و نتوانستند نوبت بعدی که در فروردین ماه بود را رها سازی کنند تا بحث جوجه آوری فلامینگوها مدیریت 
شود،  یعنی بارش رخ نداد و ذخیره سد هم به شدت کاهش یافت و رها سازی انجام نشد.

حرف اول

»دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه 
شهید هدایت نوری ادمبلالی  را گرامی می دارد
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»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »سیده فاطمه شفیعی نژاد« جامعه
- شهید مدافع سلامت - را گرامی می دارد

به همت استاندار لرستان، 
خیبر به تختی می رود

سخت  مشکلات  دیگر 
خیبر  تیم  رفاهی  و  افزاری 
در استان لرستان، برای تمامِ 
فوتبال دوستان استان، امری 
ثابت شده است، موضوعی که 
مدت ها است مدیران باشگاه 
خیبر و دیگر عوامل اجرایی آن 
به دنبال حل آن هستند اما تا 

به حال چنین امر مهمی، محقق نشده است. 
خیبر خرم آباد، با هدایت عبدالله ویسی در لیگ آزادگان نتایج 
درخشانی گرفته است و توانسته خود را به عنوان یک مدعی 
جدی برای صعود به لیگ برتر معرفی کند، اما جدا از نتایج 
درخشان خیبر در زمین مسابقه، سبزپوشان دیار شیران، در 
استان لرستان با معضلات متعددی روبه رو هستند، همین 
امر موجب شده، بسیاری از فعالیت های تیمی، خیبر به خارج 
از استان انتقال داده شود، موضوعی که متاسفانه، حتی با 
پیگیری های شخص دکتر عبدی، مالک و مدیرعامل خیبری ها 

هم راهی به پیش نبرده بود.
اما چندی پیش مطلبی خطاب به استاندار محترم لرستان با 
عنوان، »جناب استاندار خیبر را دریاب که حالا وقت خدمت 
است«، در روزنامه دنیای هوادار منتشر شد، محتوای آن مطلب 
آباد، جهت  با مضمون رسیدگی به اوضاع تیم خیبر خرم 
تسهیل سازی شرایط نماینده استان برای ابقا در کورس صعود 
به لیگ برتر بود، که خوشبختانه مورد ملاحظه استاندار محترم 

لرستان، قرار گرفت.
سرانجام پس از پیگیری روزنامه دنیای هوادار و عوامل باشگاه 
خیبر، در اقدامی تحسین برانگیز، تنها ۴۸ ساعت پس از انتشار 
مطلب، جلسه ای پیرامون حل مشکلات خیبر با دستور استاندار 

محترم لرستان برگزار شد.
در این نشست علاوه جناب استاندار، معاون امور هماهنگی 
امور عمرانی استان، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان، دکتر مسعود عبدی مالک باشگاه خیبر، مدیر کل جذب 
و سرمایه گذاری استانداری و مدیران دستگاه های اجرایی و 

مهندس اسدی پور قائم مقام باشگاه خیبر حضور یافتند.
در ابتدا باید از حسن نظر جناب دکتر خادمی، استاندار لرستان 
تشکر کنیم که در سریع ترین زمان ممکن، نشستی را برای حل 
مشکلات خیبر ترتیب دادند و به مطالبات عمومی مردمی، 

طبقِ معمول، توجه ای قابل ملاحظه داشتند.
خوشبختانه در این نشست، دکتر خادمی، نسبت به در اختیار 
قرار دادن استادیوم ۱۵ هزار نفری تختی، به باشگاه خیبر قول  

مساعدت دادند.
همچنین در این نشست، در جهت واگذاری مجموعه تختی 
خرم آباد برای تعمیر، نگهداری و همچنین واگذاری و بهره 
برداری آن، مورد بحث قرار گرفت و تصمیمات لازم هم برای 

اجرایی شدن آن اتحاذ شد.
بدون شک، برگزاری چنین نشستی آن هم در شرایطی که 
روزهای پایانی دولت تدبیر و امید را طی می کنیم، نشان از 
دغدغه مندی جناب استاندار و توجه ویژه ایشان به مقوله 
ورزش دارد که داشتن چنین مسئولی در سطح نماینده عالی 

کشور، بسیار قابل تحسین و تقدیر است.
در نهایت امیدواریم تمامی وعده های مسئولین نسبت به خیبر 
محبوبِ خرم آباد، تحقق یابد تا مبدا خیبر روزی به سرنوشت 
گهر درود دچار شود، امیدواریم پس از سالیان مدیدی، بالاخره 

استان لرستان صاحب نماینده ای شایسته در لیگ برتر شود.

داستان جلد

فرشیدگلهداری

نویسندهوخبرنگار

رییس جمهوری، تصمیمات جلسه  اقتصادی  معاون 
بر  که  کرد  ابلاغ  را  دولت  اقتصادی  هماهنگی  ستاد 
منابع  از  دلار  میلیون  هفته۲۰۰   ۳ ظرف  آن  اساس 
ارزی صندوق توسعه ملی به صورت تدریجی به فروش 
می رسد و به صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز می شود، 
این مصوبات مربوط به ۳ بند نخست بسته حمایتی از 
بازار سهام است که در ستاد اقتصادی دولت به تصویب 

رسید.
 بر اساس این ابلاغیه، بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران در اجرای مصوبه شورای عالی امنیت ملی ظرف 
مدت سه هفته نسبت به فروش تدریجی ۲۰۰ میلیون 
دلار از منابع ارزی حساب صندوق توسعه ملی اقدام و 
منابع حاصل را به صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز کند.

 همچنین مقرر شده است که به  منظور حمایت از تأمین 
بانک  بازار سرمایه،  از طریق  اقتصادی  بنگاه های  مالی 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران به فوریت، نسبت به لغو 
بخشنامه ها و مصوبات ممنوعیت اعطای تسهیلات برای 
خرید سهام به شرکت های سرمایه گذاری، هلدینگ و 

کارگزاری ها اقدام کند.
بر این اساس، سرمایه گذاری در خرید سهام شرکت های 
پذیرفته شده در بازار سرمایه جزو مصادیق سرمایه گذاری 
قابل قبول برای اعطای اقامت پنج ساله به اتباع خارجی 

است.
امور  وزارت  همکاری  با  موضوع  این  اجرایی  ترتیبات 
اقتصادی و دارایی و وزارت کشور در شیوه نامه مربوط 

لحاظ می شود.

مرکز آمار وضعیت اشتغال و بیکاری در سال ۹۹ را منتشر 
کرد. نرخ بیکاری در دوره زمانی مذکور ۹.۶ درصد شد، بر 
این اساس ۴۱.۳ درصد جمعیت ١٥ ساله و بیش تر از نظر 
اقتصادی فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران 

قرار گرفته اند.
بررسی نرخ بیکاری جوانان ۱۵ تا ۲۴ سال نشان می دهد 
که سال گذشته ۲۳.۷ درصد بیکار بوده اند و این شاخص 
زنان نسبت به مردان و در نقاط شهری نسبت  در بین 
به روستاها بیشتر بوده است. بررسی روند تغییرات نرخ 
بیکاری این گروه سنی نشان می دهد که این شاخص 

نسبت به سال ۹۸، ۲.۳ درصد کاهش یافته است.

همچنین سال گذشته نرخ بیکاری در بین فارغ التحصیلان 
نزولی بوده و ۲.۵ درصد نسبت به سال ۹۸  دانشگاهی 
کاهش داشته است و نرخ بیکاری این گروه به ۱۴.۲ درصد 

رسیده است.
سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل 
بیکاران ۳۸.۹ درصد بوده است و این سهم در بین زنان 
نسبت به مردان و در شهرها در مقایسه با روستاها بیشتر 

بود.
سهم جمعیت شاغل فارغ التحصیل آموزش عالی از کل 
شاغلان ۲۵ درصد بود. سهم مردان فارغ التحصیل شاغل 

نسبت به زنان بیشتر است.

خورشیدی  برق  مولد  دستگاه  هزار   ۲۰ تحویل  طرح 
آغاز  نیرو  وزیر  با حضور  کشور  عشایر  به  قابل حمل 
شد، روز گذشته، فاز نخست طرح تحویل ۲۰ هزارمولد 
برق  مولد  دستگاه  هزار   ۳ تحویل  با  خورشیدی  
خورشیدی قابل حمل به سه هزار خانوار عشایر کلید 
خورد، این طرح با اعتباری بالغ بر ۳۰ میلیارد تومان  

شروع شد.
 در مجموع با اجرای این طرح ۲۰ هزار خانوار عشایری در 
۲۶ استان با اولویت عشایر بدون برق در ییلاق و قشلاق 
از نعمت برق برخوردار خواهند شد، همچنین اجرای کامل 
این طرح با اعتباری بالغ بر ۲۰۰ میلیارد تومان به انجام 

خواهد رسید.

نوین سیاست گذاری  چارچوب  تکمیل  در  مرکزی  بانک 
پولی، ساختار مدیریت کل اعتبارات را متناسب با نیازهای 
ناظر بر این تحولات به مدیریت کل عملیات پولی و اعتباری 

تغییر داد.
این بانک در راستای عملیاتی کردن فرایندهای مربوط به 
سیاست گذاری نوین پولی در اسفند ماه سال ۱۳۹۸ با تمرکز 
بر عملیات بازار باز، تسهیلات قاعده مند و وثیقه دار کردن 
رابطه مالی بانک ها با بانک مرکزی، اداره عملیات بازار باز 

را ایجاد کرد.
توسعه  هدف  با  و  جدید  ساختار  تکمیل  در  همچنین 
زیرساخت های تأمین مالی زنجیره های تولید و کمک به 
رشد اقتصادی از طریق شیوه های غیرتورمی اداره »تأمین 
مالی زنجیره تولید« نیز تشکیل شد. بر مبنای این تغییرات 
جدید، بخشی از فعالیت های اداره اعتبارات به دو اداره 
تخصصی »عملیات بازار باز« و »تامین مالی زنجیره تولید« 
تفویض شد و تمرکز اصلی اداره اعتبارات بر اجرای تکالیف 
قانونی بانک مرکزی و همچنین مدیریت روابط مالی این 

بانک با بخش دولتی استوار شد.
بر این اساس، مدیریت کل اعتبارات بانک مرکزی که قبلًا 

متشکل از دو اداره اعتبارات و اطلاعات بانکی بود با تغییر 
ساختار متناسب با چارچوب جدید سیاست گذاری نوین 
پولی به مدیریت کل عملیات پولی و اعتباری متشکل از سه 
اداره »اعتبارات«، »عملیات بازار باز« و »تأمین مالی زنجیره 
تولید« تبدیل شد. اداره اطلاعات بانکی نیز به حوزه معاونت 

نظارتی بانک مرکزی منتقل شد.  
رییس کل بانک مرکزی طی احکام جداگانه ای، محمد 
نادعلی، محمود نادری و حمید آذرمند را به ترتیب به عنوان 
مدیرکل عملیات پولی و اعتباری، مدیر اداره عملیات بازار باز 

و مدیر اداره تأمین مالی زنجیره تولید منصوب کرد.
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در تاریخ ۱۸ مرداد 
مرکزی  بانک  وظایف  از  برخی  تأسیس شد.  ماه ۱۳۳۹ 
شامل حفظ ارزش داخلی و خارجی پول ملی کشور، انتشار 
اسکناس و ضرب سکه های فلزی رایج کشور، تنظیم مقررات 
مربوط به معاملات ارزی و ریالی، نظارت بر صدور و ورود ارز 
و پول رایج کشور، تنظیم کننده نظام پولی و اعتباری کشور 

و نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباری است.
 رسالت اصلی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران این 
است که با اجرای سیاست های پولی و اعتباری، شرایط 

مساعد برای پیشرفت اقتصادی کشور را فراهم سازد و در 
اجرای برنامه های مختلف اعم از برنامه های تثبیت و توسعه 

اقتصادی،  پشتیبان دولت باشد.

طبق مصوبه جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت؛

تزریق ۲۰۰ میلیون دلار از منابع صندوق توسعه ملی به بورس

مرکز آمار وضعیت اشتغال و بیکاری منتشر کرد:

نرخ بیکاری فارغ التحصیلان در سال گذشته، ۲.۵ درصد کاهش پیدا کرد 

طرح تحویل ۲۰ هزار دستگاه مولد برق خورشیدی به عشایر کشور آغاز شد

در راستای اجرای چارچوب نوین سیاستگذاری پولی؛

ساختار مدیریت کل اعتبارت بانک مرکزی به عملیات پولی و اعتباری تغییر کرد

اقتصاد
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مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی گفت: 
چهار طرح تولیدی و صنعتی در این منطقه روز پنجشنبه 

بیست و سوم اردیبهشت ماه به بهره برداری می رسد.
نادر ثناگو مطلق، مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه 
بین المللی گفت: این چهار طرح در حوزه تولید تجهیزات 
پزشکی و ایمپلنت های فیزیوتراپی، تجهیزات مورد نیاز لوازم 
خانگی، تولید انرژی برق و تولید لوازم آرایشی و بهداشتی 

فعالیت خود را آغاز خواهند کرد.
مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی گفت: 
برای راه اندازی این تعداد واحد تولیدی بیش از ۳۵۰ میلیارد 

تومان از اعتبارات بخش خصوصی هزینه شده است.
ثناگو مطلق با اشاره به این که با افتتاح این واحد های تولیدی 
فراهم  مستقیم  به صورت  نفر  حدود ۱۲۵  اشتغال  زمینه 
می شود گفت: طی یک سال گذشته برای دومین بار است 
که شاهد بهره برداری از واحد های تولیدی و صنعتی با حضور 

ویدئو کنفرانسی رییس جمهوری هستیم.
او افزود: در سالی که از سوی مقام معظم رهبری به عنوان 
تولید، مانع زدایی ها و پشتیبانی ها نامگذاری شده هدف 

مجموعه پیام بر این است تا با تسهیل گری و توسعه هر 
چه زیر ساخت بتوان شرکت های بیشتری در این منطقه را 

جذب کرد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز گفت: متاسفانه در 
شبانه روز گذشته، ۱۵ بیمار کووید ۱۹ جان خود را از دست 
داده اند و مجموع جان باختگان این بیماری در استان به  

۳۷۵۶ نفر رسیده است.
دکتر محمد فتحی در خصوص آخرین وضعیت کرونا در 
البرز، گفت: در شبانه روز گذشته،  ۱۲۵ بیمار با علائم 

کووید ۱۹ در مراکز درمانی استان بستری شده اند.
قطعی،  بستری شامل  موارد  کل   افزود: مجموع  وی 
محتمل و مشکوک از ابتدای شیوع کرونا تا امروز در 

استان البرز ۴۱ هزار و ۵۱۰  نفر است.
فتحی با بیان اینکه در حال حاضر  تعداد ۹۱۸ نفر شامل 
موارد  قطعی، محتمل و مشکوک در مراکز درمانی بستری 
هستند افزود: از این تعداد، ابتلای  ۵۰۹  نفر به بیماری  

کووید ۱۹، تا این تاریخ قطعی شده است.
وی افزود: متاسفانه در ۲۴ ساعت گذشته ۱۵ بیمار کووید 
۱۹ جان خود را از دست داده اند و مجموع جان باختگان 

این بیماری در استان به  ۳۷۵۶ نفر رسیده است.

فتحی در پایان تصریح کرد: خوشبختانه از ابتدای شیوع 
کرونا تا کنون ۳۶ هزار و ۸۱۸ نفر از مراکزدرمانی ترخیص 

شده اند.

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( با بیان اینکه در وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی شاهدند هر کاری از دست 
ما برآمد انجام دادیم، تصریح کرد: اگر ۵ سرفصل اساسی را در 
مسئله کرونا مورد بررسی قرار دهیم، محور آن ستاد اجرایی 

فرمان امام )ره( است.
مخبر با بیان اینکه در ماه جاری یک میلیون دوز، در خرداد ماه 
بین ۳ تا ۴ میلیون دوز، در تیر ماه ۱۲ میلیون دوز و در مرداد 
۲۰ میلیون دوز واکسن کووایران برکت تولید می کنیم، گفت: 
در شهریور ماه سال جاری می توانیم ۳۰ میلیون دوز واکسن 

تحویل دهیم.
وی اظهار کرد: همان گونه که به مردم قول داده بودیم تا در 
اردیبهشت ماه یک میلیون دوز واکسن تحویل وزارت بهداشت 
دهیم، امروز نخستین محموله واکسن را که شامل ۳۰۰ هزار 

دوز است تحویل می دهیم.

آمریکا جلوی ورود کیت تشخیص کرونا از کره به
 ایران را گرفت

دولت  در  کرونا  تشخیص  کیت  در  اینکه  بیان  با  مخبر 
مصوب شد تا از بودجه خودمان کیت را از کره وارد کنیم و 
آمریکایی ها جلوی این امر را گرفتند، گفت: ظرف سه هفته 
این تست به سرعت در کشور ساخته شد و به این وسعت 
در اختیار طرح شهید سلیمانی قرار گفت و اصل اقدام آنها 
توسط کیت هایی است که توسط ستاد اجرایی فرمان امام 

)ره( ساخته می شود.
وی با بیان اینکه در تولید دارو هم به این شیوه عمل کردیم، 
اظهار کرد: هر کجای دنیا دارویی احتمال اثر گذاری داشت 
در ستاد تولید کردیم زیرا داروی رمدسیویر در بازارهای سیاه 
تهران یک دوز آن تا ۸۰ میلیون خرید و فروش شد و هر فرد 
در ۶ نوبت تزریق باید ۵۰۰ میلیون تومان هزینه می پرداخت. 
کمتر از یک ماه و نیم این دارو در کشور تولید و در اختیار 

مردم قرار گرفت.
رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( با بیان اینکه ستاد اجرایی 
فرمان امام )ره( فی البداهه به دنبال تولید واکسن نبود، تصریح 
کرد: زیرا ۵ سال قبل در سفری به خارج از کشور مشاهده کردیم 
به دختران کم سن واکسن ضد سرطان رحم تزریق می شد و 
مدت ها از این بیماری مصون می شوند، به همین دلیل مرکزی 

در کشور به نام بالسان سرطان راه اندازی شد.
وی با بیان اینکه واکسنی که از طریق DNA و ساب یونیت در 
کارخانه صنعتی برکت قابل تولید است ، خاطر نشان کرد: علاوه 
بر اینکه اولین تولید خط یک این واکسن به بهره برداری رسید 

از ۶ مسیر دیگر که دنبال کرده بودیم MRNA, DNA, ویروس 
سرخک و ... به تست انسانی رسیده است.

مخبر بیان کرد: به یمن حضور جوانان غیرتمند مردم هر زمانی 
تصمیم بگیرند از چه واکسنی استفاده کنند، امکان ساخت آن 

در داخل کشور وجود دارد.

توانایی تولید واکسن مبتنی بر MRNA را داریم

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( با بیان اینکه اکنون در 
کشور قادر به تولید واکسن فایزر هستیم، گفت: این واکسن در 
تمام مراحل موش، خرگوش، میمون و خوکچه به بهترین وجه 
جواب داده و اکنون در مرحله تست انسانی است به محض 
اینکه وزارت بهداشت و درمان و کمیته اخلاق نیز، اجازه بدهد 

ما می توانیم تست MRNA را آغاز کنیم.
وی با بیان اینکه ما به مردم قول داده بودیم ظرف دو تا سه 
ماه یک خاطر جمعی در رابطه به تولید واکسن در داخل کشور 
نیز، ایجاد کنیم، اظهار کرد: در مؤسسه رازی، انستیتو پاستور و 
سیناژن و شرکت های دانش بنیان بسیاری موفق شدند در حد 

آزمایشگاهی این واکسن را تولید کنند.
مخبر با بیان اینکه دست یافتن به این مهم بسیار افتخار 
بزرگی است و باید سجده شکر به درگاه الهی داشته باشیم، 
تصریح کرد: چرا که در کل دنیا تنها ۵ و ۶ کشور به این مهم 
دست یافتند. اکنون منطقه و دنیا گرفتار این بیماری هستند و 
هیچ تناسبی بین تولید و تقاضای واکسن در دنیا وجود ندارد.

تولید ۳میلیون واکسن در خرداد ماه

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( با بیان اینکه در خرداد 
ماه تولید واکسن از خط یک بین ۳ تا ۴ میلیون دوز خواهد 
رسید، گفت: در تیر ماه خط دوم در مدار خواهد آمد و بین ۱۰ 
تا ۱۲ میلیون دوز واکسن تولید می شود. همچنین در مرداد ۲۰ 
میلیون دوز و از شهریور ماه قادر به تولید ۲۵ تا ۳۰ میلیون دوز 

واکسن خواهیم بود.
وی با بیان اینکه وزارت و بهداشت و درمان هم کمک کند 
تا اطمینان از تولید واکسن داشته باشیم، گفت: زیرا نگرانی 
وجود دارد بر اساس حجم تولید ممکن است زمانیکه این 
واکسن ها تولید می شوند امکان مصرف در داخل نباشد، زیرا 
تزریق محدویت هایی دارد که ممکن است تناسب با تولید ما 

نداشته باشد.
مخبر متذکر شد: این واکسن در کل دنیا جزو واکسن هایی 
است که نسبتاً بیشترین اثر را داشته و قطعاً کمترین عارضه 

را خواهد داشت.

رئیس شورای اسلامی شهر کرج از انعقاد قرارداد خریداری 
۱۵دستگاه اتوبوس نو با اعتبار ۶۰ میلیارد تومانی خبر داد 
و گفت: تلاش برای رفع کمبودهای ناوگان حمل و نقل 
همگانی در دستور کار قرار دارد و برای چندمین مرحله شاهد 

تزریق اتوبوس های نو به خطوط پررفت و آمد هستیم.
اکبر سلیم نژاد با اعلام این خبر اظهار داشت: مهمترین 
دغدغه کنونی ما برای روان سازی ترافیک و کاهش آلودگی 
هوا بهره برداری از فاز یک خط دو قطار شهری است که 
اکنون با ۹۵ درصد پیشرفت فیزیکی در مرحله حساسی 
قرار گرفته است و به زودی ایستگاه های F تا K آماده 
مسافرگیری می شوند که نمادی از جدیت شورای پنجم 

کرج در تحقق وعده های خود می باشد.
وی افزود: یکی از موضوعاتی که این روزها به جد پیگیری 
می شود بحث خریداری و نصب سطل زباله های مکانیزه به 

منظور ساماندهی عملیات جمع آوری زباله ها از سطح شهر 
می باشد، متاسفانه رضایتمندی شهروندان و منافع بهداشتی 
و زیست محیطی شهر قربانی اجرای طرحی کارشناسی نشده 
گردید و با جمع آوری مخازن زباله از مقابل ساختمانها شاهد 
نوعی شلختگی و نازیبایی هستیم که نه تنها مشکلات را 

کاهش نداد بلکه دغدغه های جدیدی نیز تولید کرد.
این مسئول تصریح کرد: با توجه به پیشرفت فیزیکی پروژه 
های عمرانی در دست اقدام انتظار داریم که روند توسعه و 
آبادانی کلانشهر کرج قربانی مباحث انتخاباتی نشود و باید 
کارهای نیمه تمام تعیین تکلیف شوند و طرح هایی که 
قابلیت افتتاح تا شهریور ماه را دارند، آماده بهره برداری گردند. 
آنچه باید بر تمام مسائل ارجحیت داده شود این مسئله 
کلیدی است که مدیریت شهری محل خدمت و نوکری 

است نه سیاست زدگی و بی اخلاقی.
سلیم نژاد خطاب به نامزدهای انتخابات تصریح کرد: تخریب 
عملکردها ادبیات مناسبی برای ورود به عرصه انتخابات 
نیست و پیشنهاد بنده به افرادی که انصاف و عدالت را در 
نقدها رعایت نمی کنند و یکجانبه به کرسی قضاوت می 
روند این است که کارنامه عملکرد خود و همین طور برنامه 
هایشان برای برون رفت از مشکلات شهری را برای مردم 
بیان کنند و شعارهای عمل نشدنی را ویترین گفته های 

انتخاباتی خود قرار ندهند.
آیت  رهنمودهای  به  اشاره  با  کرج  شهر  شورای  رئیس 
الله حسینی همدانی، موضع گیری های صریح ایشان را 
فصل الخطاب دانست و اظهار کرد: شورای اسلامی شهر و 
شهرداری همواره به دغدغه ها و توصیه های عالمانه امام 
جمعه محترم شهر توجه ویژه داشته است و امیدواریم 
شورای آینده در مسیر توصیه های ایشان مبنی بر ورود افراد 
کارآمد، اصلح، انقلابی، جوان، متخصص و متعهد به پارلمانی 

محلی شکل بگیرد، حقیقتاً باید به وجودشان افتخار کنیم.

حمید رضا مرادی، خلبان ۳۵ ساله کرجی )از اهالی حیدرآباد( 
ظهر امروز بر اثر سقوط هواپیما در استان مرکزی جان خود را 

از دست داد.
وی به همراه خلبان اصغر نمازیان یک دقیقه پس از برخواستن 
هواپیما از فرودگاه اراک، با نقص فنی هواپیمای سبک دو 

روبرو شده و هدایت هواپیما از دست آنها خارج می شود.
وی علاوه بر فعالیت در رشته خلبانی، از آهنگسازان برجسته 

کشور نیز محسوب می شد.

با حضور ویدئو کنفرانسی رئیس جمهوری؛

چهار طرح تولیدی و صنعتی در منطقه ویژه اقتصادی 
پیام به بهره برداری می رسد

۱۵ نفر دیگر بر اثر ابتلا به کرونا در البرز جان باختند

اکبر سلیم نژاد خبر داد:

15دستگاه اتوبوس نو با اعتبار 60 میلیارد تومانی
 وارد ناوگان می شود

خلبان جوان کرجی در اراک سقوط کرد

البرز« چه خبر؟

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( مطرح کرد؛

تولید ماهانه ۳۰ میلیون دوز واکسن کرونا تا شهریور ماه

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »محمدعلی جمالزاده«
 - نویسنده فقید - را گرامی می دارد



روزنامه

5
چهارشنبه 22 اردیبهشت 1400-  شماره  743

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »جعفر پتگر«فرهنگی
 - استاد فقید نقاشی - را گرامی می دارد

به رغم انبوه مشکلات اجتماعی و اقتصادی و فرهنگی 
کشور، گروه ها و جریان های سیاسی و مقامداران 
انتخابات می  بر طبل  روزها  این  و سرمایه خوارها، 
کوبند. وقتی اقتصاد، سیاست و فرهنگ و سایر مراکز 
اجتماعی، میان حزبی ها و گروه های سیاسی تقسیم 
به مناسبت ها و در مناسبت ها،  شده و هر کدام 
مجریان گوش به فرمانی جهت حفظ منافع و اهداف 

خود در قالب رئیس جمهور و دولت دارند و از او و 
آن حمایت می کنند و در این میان، تنها چیزی که 
اهمیت ندارد، »ملت«ِ بزرگ ایران و ارزش ها و آرمان 
ها و حل معضلات مادی و معنوی مردم است، دیگر 
چه اهمیتی دارد که چه کسی رئیس جمهور شود! در 
این اوضاع که امکان اجرایی شدن خواسته »انتخاب 
ملی؛ رئیس جمهور ملی« وجود ندارد، چنانچه بهترین 
شخص حزبی و جناحی هم رئیس جمهور شود، فقط 
می تواند مجری، نماینده و حافظ منافع جناح ها 
و حامیان اقتصادی خود باشد. این روندی است که 
تاکنون طی شده و بعد از این نیز انجام می شود. از 
همین رو دل بستن به جناح های امتحان پس داده 
و مردود شده و افراد غیرملی و مردمی، خود و دیگر 
فریبی است. کشور در تمام عرصه ها به معماری و 

معماران نوین نیاز دارد!

دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزیر 
گفت: توجه ویژه ای به گردشگری منطقه ای داریم زیرا 
گردشگری علاوه بر کارکردهای اقتصادی، موجب توسعه 

روابط و نزدیکی ملت ها می شود.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از میراث آریا، علی 
اصغر مونسان در دیدار آرتاشس تومانیان سفیر جمهوری 
ارمنستان در تهران گفت: جمهوری اسلامی ایران به 
همه ادیان رسمی و همه ادیانی که در قانون اساسی 
ما به آن اشاره شده، توجه ویژه ای دارد. سال هاست که 
ملت ایران با ادیان دیگر مهربانانه برخورد می کند، البته 

پیشینیان ما نیز این گونه رفتار می کردند.
وزیر میراث فرهنگی افزود: در شهرهای مختلف ایران 
و  یهودیان  مسلمانان،  عبادتگاه  محل  یزد  جمله  از 
مسیحیان در کنار یکدیگر قرار دارد که باعث افتخار ملت 

است. حتی ما چندین کلیسا را ثبت جهانی کردیم.
وی تصریح کرد: توجه ویژه ای به گردشگری منطقه ای 
کارکردهای  بر  علاوه  گردشگری  معتقدیم  زیرا  داریم 
ملت ها  نزدیکی  و  روابط  توسعه  موجب  اقتصادی، 
برای گردشگری  برنامه ریزی ویژه ای  بنابراین  می شود، 
با  ارتباط  این  داریم،  و  داشتیم  منطقه  کشورهای 
ارمنستان خوب است به ویژه بعد از لغو روادیدی که 

انجام شده است.
او افزود: آمادگی داریم ارتباط گردشگری میان دو کشور 
افزایش پیدا کند، به نظر می آید در چند ماه آینده با روند 
واکسیناسیونی که در حال انجام شدن است، گردشگری 

دوباره در سطح دنیا فعالیت خود را آغاز کند.
مونسان اظهار داشت: ایران می تواند برای آشناسازی و 
معرفی ظرفیت های گردشگری ایران فم تور متشکل از 

خبرنگاران و آژانس های گردشگری برگزار کند که این 
موضوع می تواند موجب افزایش تعداد گردشگران شود.

او با تاکید بر مرمت مسجد کبود ایروان عنوان کرد: در 
حوزه میراث فرهنگی در بخش مرمت بناهای تاریخی 
تجارب خوبی داریم و آمادگی داریم تا این تجربیات را 

به کشور ارمنستان منتقل کنیم.
وزیر میراث فرهنگی گفت: با توجه به تاریخ دو کشور، 
مشترکات زیادی در حوزه میراث ناملموس داریم و در 
ارسال  مانند  زیادی  کارهای  می توانیم  خصوص  این 
پرونده های مشترک به یونسکو برای ثبت جهانی انجام 

دهیم.

اهمیت ثبت جهانی کلیسای وانک در جلفای اصفهان

آرتاشس تومانیان سفیر جمهوری ارمنستان در تهران 
گفت: حوزه میراث فرهنگی ایران برای ما مهم است، 
زیرا قدمت آن به هزاران سال قبل برمی گردد. در این 
بخش اقدامات زیادی انجام شده البته اقدامات زیادی 

نیز هنوز انجام نشده است.
و  گردشگری  میراث فرهنگی،   وزیر  از  تشکر   با  او 
صنایع دستی در خصوص احترام و رفتاری که نسبت به 
آثار تاریخی  و فرهنگی ارامنه دارد، بیان کرد: ارامنه، بناها 
و آثار تاریخی زیادی در سراسر دنیا دارند، دیدگاه ایران در 
این خصوص برای ما نمونه است و جایگاه خاصی دارد.

تومانیان تصریح کرد: از نظر یونسکو در تاریخ دو کشور 
همکاری غنی وجود داشته و دارد، براساس برنامه ریزی 
که ایران انجام داده قرار است کلیسای وانک در جلفای 

اصفهان ثبت جهانی شود و این موضوع مهمی است.
زمینه  در  گفت:  تهران  در  ارمنستان  جمهوری  سفیر 

میراث  ناملموس تجربه خوبی داریم و در این خصوص 
مشترکات زیادی بین دو کشور وجود دارد. همچنین 
متخصصان ارمنستانی می توانند برای مرمت نقش و 

نگارهای  کلیساهای ایران کمک کنند.
او افزود: مردم ارمنستان شناخت زیادی از جاذبه های 
گردشگری ایران ندارند، اگر اطلاع رسانی شود و مسئولان 
این  در  کشور  دو  تورهای  متصدیان  و  گردشگری 
خصوص فعالیت کنند، آن ها علاقه مند هستند به ایران 

سفر کنند.
تومانیان از پیشنهاد وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی برای برگزار فم تور میان دو کشور استقبال 

کرد.
در این بر انتقال تجربیات در حوزه میراث فرهنگی به ویژه 
در بخش مرمت و ارسال پرونده های مشترک به یونسکو 
و در حوزه گردشگری نیز به توسعه روابط گردشگری 

میان دو کشور تأکید شد.
در  ایرانی  مرمت  متخصصان  حضور  تسریع  لزوم 

ارمنستان
کشور  میراث فرهنگی  معاون  طالبیان  محمدحسن 
ناملموس  میراث  بخش  در  گفت:  نشست  این  در 
کشور  با  جهانی  ثبت  برای  مختلفی  پرونده های 
پرونده  داریم. همچنین  مانند سوزن دوزی  ارمنستان 
کلیسای وانک اصفهان برای ثبت جهانی آماده و امسال 

به یونسکو ارسال شده است.
او افزود: در حوزه مرمت آثار تاریخی استادکاران برجسته 
داریم و از سفیر جمهوری ارمنستان در ایران درخواست 
داریم در حوزه مرمت، حضور متخصصان ایرانی را در این 

کشور تسریع کند.

ارمنستان هدف بازار گردشگری ایران

ولی تیموری معاون گردشگری کشور در ادامه گفت: 
ارتباطات خوبی در حوزه گردشگری با کشور ارمنستان 
داریم و در تبادلات گردشگر بین دو کشور توازن برقرار 

شده است.
او اظهار داشت: ارمنستان هدف بازار گردشگری ماست 
و طرح عملی برای بازاریابی آماده کردیم و در خصوص 
گردشگری  کمیته  رئیس  با  ساله  دو  اجرایی  برنامه 

ارمنستان صحبت کردیم.
معاون گردشگری کشور افزود: اواخر سال ۱۳۹۹ قرار بود 
وبینار نشست فنی کمیته گردشگری دو کشور برگزار 
شود که با توجه به شروع تعطیلات عید نوروز به تعویق 
افتاد، به نظر می رسد الان برای برگزاری آن شرایط خوبی 

فراهم است.

نیاز به معماری و معماران نوین!

»وزیر میراث فرهنگی«: 

گردشگری منطقه ای مورد توجه ویژه ما است

تلنگر

میراث فرهنگی

جهان سینما

دیو باتیستا بازیگر »چاقو کِشی ۲« شد
دیو باتیستا برای نقش آفرینی در قسمت دوم فیلم 
سینمایی »چاقو کشی« انتخاب شده است، او 
در این فیلم با دنیل کریگ همبازی خواهد 
شد که در قسمت نخست نقش یک کارآگاه 
را بازی کرده بود؛ البته مشخص نیست باتیستا 
چه نقشی را بازی خواهد کرد، هنوز جزئیاتی از 

داستان این فیلم سینمایی اعلام نشده است.

تام کروز جوایز گلدن گلوبش را پس فرستاد!
در اعتراض به جنجالی که دامن گلدن گلوب را برای 

رعایت نکردن تنوع نژادی در اعضای این انجمن 
گلدن  جایزه  سه  نیز  کروز  تام  است،  گرفته 
گلوبش را پس داد، وی برای فیلم های »متولد 
چهارم جولای«، »مگنولیا« و »جری مگوایر« برنده 

گلدن گلوب شده بود، این بالاترین اعتراضی است 
که در ماه های اخیر از سوی یک بازیگر انجام می شود.

تلویزیونی  پخش  از  ان بی سی«  »شبکه  انصراف 
مراسم ۲۰۲۲

ان بی سی اعلام کرد مراسم گلدن گلوب ۲۰۲۲ 
را روی آنتن نمی برد، این شبکه تلویزیونی با 
انتشار بیانیه ای این خبر را اعلام کرد، برای 
شد  روشن  نظرات  این  مجموع  از  ان بی سی 
که بدون حمایت این چهره ها، گلدن گلوب ۲۰۲۲ 

غیرواقعی خواهد بود.

تحویل یک مجسمه عتیقه
 به لیبی پس از ۱۰ سال

یک مجسمه عتیقه که در سال ۲۰۱۱ از لیبی به سرقت رفته بود، 
به کمک دست اندرکاران موزه بریتانیا به این کشور برگردانده 

شد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از روزنامه هنر چاپ لندن، 
این مجسمه که به قرن دوم پیش از میلاد تعلق دارد چندی 
پیش توسط نیروهای مرزی در فرودگاه هیتروی لندن از دلالی 
که قصد قاچاق آن به انگلیس را داشت، توقیف شد. پس از آن 
که به کمک کارشناسان موزه بریتانیا مشخص شد این مجسمه 
همان مجسمه ای است که ۱۰ سال پیش از منطقه قیروانی در 
شمال شرق لیبی به سرقت رفته بود، این اثر ماه گذشته به 

سفارت لیبی در لندن تحویل داده شد.
دخترش  یا  دیمیتر  ظاهر  از  تجسمی  که  مذکور  مجسمه 
پرسیفون )از الهه های یونان باستان( است، به طور غیرقانونی 
از یک محوطه زیرزمینی در منطقه قیروانی بیرون کشیده 
شده بود. قیروانی در نزدیکی شحات امروزی در لیبی واقع 
شده است و در فهرست سازمان یونسکو از میراث جهانی در 
معرض خطر قرار دارد. سخنگوی موزه بریتانیا با اشاره به این 
خبر گفت: این یک مجسمه نبود که ما از کلکسیون موزه 
بریتانیا به کشور مبدا برگردانده باشیم. تحویل این مجسمه 
به لیبی بخشی از تلاش های ما برای کمک به شناسایی و 
بازگرداندن عتیقه جاتی بود که به شکل قاچاق برای فروش به 
خاک انگلیس آورده می شوند. به گفته مقامات سفارت لیبی، 
کارشناسان موزه بریتانیا با استناد به سنگ مرمر متمایزی که 
در ساخت این مجسمه به کار رفته، تایید کردند که یک عتیقه 
باستان شناختی اصل است. موزه بریتانیا از سال ۲۰۰۹ تاکنون 
به بازگرداندن بیش از ۲ هزار و ۳۰۰ عتیقه قاچاق به افغانستان، 
ازبکستان و عراق کمک کرده است. منطقه قیروانی در قرن 
هفتم قبل از میلاد به دست استعمارگران یونانی بنا نهاده شد. 
به نقل از صندوق میراث جهانی در کالیفرنیا، غارت  گسترده 
عتیقه جات یونانی و اهمال در مرمت، قیروانی را به یکی از در 
معرض خطرترین اماکن تاریخی در حوضه مدیترانه تبدیل کرده 
است. روزنامه انگلیسی تایمز چندی پیش با انتشار گزارشی 
به بحران حضور بولدوزرها برای توسعه و ساخت و ساز در این 

منطقه باستانی اشاره کرد و در این باره هشدار داد.

میراث  فرهنگی

جبارآذین

نویسندهومنتقد
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ورزشی
میان شما و پند پذیری ، پرده ای 
از غرور و خودخواهی وجود دارد 
نهج البلاغه حکمت ۲۸۲

یکی از عللی که برخی از افراد را در واکسن زدن دچار تردید می نماید 
و ابهامات و سوالاتی است که در ذهن دارند و برای آنها جواب 
مناسبی پیدا نکرده اند. برای پیدا کردن جواب علمی و صحیح باید از 

منابع معتبر استفاده نمود.

- از کجا می شود فهمید به کدام منابع اطلاعاتی در مورد واکسن 
کوید١9 می توان اعتماد کرد و دقیق است؟

منابعی که از وزارت بهداشت یا معاونت های بهداشتی دانشگاه های 
علوم پزشکی کشور باشند قابل اعتمادترین منابع در مورد واکسن 

کوید١9 هستند.

- اگر زوجی قصد داشته باشند بچه دار شوند، آیا دریافت واکسن 
کووید ١9 برای بارداری بی خطر است؟

واکسن نه تنها خطرآفرین نیست بلکه برای سلامت و ایمن سازی 
مادران در برابر ویروس بسیار مطلوب و مفید هم می باشد. 

واکسن های موجود در بازار همگی بسیار ایمن هستند و اگر هر زمان 
واکسن مشخصی در مورد سلامت جنین و مادر دارای ابهام یا شک 
باشد، وزارت بهداشت از آن نوع خاص از واکسن برای مادران باردار 

استفاده نخواهد کرد. 

- آیا واکسن کووید ١9 دی ان ای )DNA( و ژن من را تغییر می دهد؟

خیر. واکسن های کووید ١9 به  هیچ  وجه تغییری در ژن انسان و 
DNA ایجاد نمی کنند و صرفا سیستم ایمنی را در برابر کوید١9 تقویت 

می نمایند. 

- بعد از تزریق واکسن کووید ١9، آیا آزمایش کووید ١9 مثبت می شود 
یا بیماری کووید ١9 ایجاد می شود؟

خیر. چون در واکسن یا تنها قطعاتی از ویروس وجود دارد یا صرفا 
پروتئین های غیرقابل تکثیر ویروس وجود دارند. ایجاد بیماری 
در اثر واکسن از اساس غیرعلمی و غیرممکن است و هیچیک 
از واکسن های کووید ١9باعث مثبت شدن آزمایش )PCR نمونه 
حلقی/ بینی( کووید١9 نمی شود. تزریق واکسن با تقویت پاسخ 
ایمنی بدن باعث تولید آنتی بادی موثر می شود، اما برخی انواع 
پیشرفته، آزمایش های سرولوژی )شناسایی آنتی بادی( بعد از تزریق 
واکسن، می تواند آنتی بادی های مطلوب تشکیل شده بعد از واکسن 

را شناسایی نمایند.
واکسن های کووید ١9به سیستم ایمنی بدن ما می آموزد که چگونه 
ویروس عامل کووید ١9را بشناسد و با آن مبارزه کند. گاهی این روند 
می تواند علائمی مانند تب در سه روز اول بعد از واکسیناسیون ایجاد 

نماید. پیدایش این علایم در سه روز اول، طبیعی هستند و نشانه این 
است که بدن در حال ایجاد ایمنی در برابر ویروس کووید ١9 است. 
خود واکسن، بیماری کووید١9 ایجاد نمی کند. بلکه ورود ویروس در 
تجمعات در همان روزها، قبل از آنکه واکسن اثراتش را شروع کند، 
باعث بیماری می شود، پس همچنان باید نکات پیشگیرانه را رعایت 
نمود.  بعد از واکسیناسیون چند هفته طول می کشد تا در برابر ویروس 
کووید ١9 ایمنی ایجاد شود. این بدان معناست که اگرشخص بلافاصله 
قبل یا دقیقاً پس از واکسیناسیون در معرض ویروس کووید ١9قرار 
بگیرد بیمار شود. این به این دلیل است که واکسن وقت کافی برای 
محافظت نداشته است. پس اگر گهگاه فردی را دیدید که پس از 
واکسیناسیون دچار علایم شد و تست او مثبت شد به این معنا است 
که یا در زمان واکسیناسیون، ویروس از قبل در بدن او وجود داشته 
و چند روز بعد بیماری خود را نشان داده است و یا در روزهای اول 
واکسیناسیون در تجمعی مانند اتوبوس، فروشگاه و ... حضور داشته و 
ویروس قبل از اثربخشی واکسن، وارد بدن او شده است و فرصتی برای 
اثربخشی خوب واکسن وجود نداشته و فرد بیمار شده است. بنابراین 
باید مراقب باشید در محل های شلوغ و یا حتی در مراکز واکسیناسیون 

از تجمع خودداری کنیم.

- برای پیشگیری از بروز عوارض شایع واکسن می توان قبل از تزریق 
واکسن، از استامینوفن و آنتی هسیتامین ها استفاده کرد؟

خیر، استامینوفن ممکن است باعث کاهش ایمنی زایی واکسن شود. 
استفاده از آنتی هیستامین ها می تواند باعث پوشانده شدن علایم 
واکنش های آلرژیک بعد از تزریق واکسن شود. ولی بعد از تزریق 
واکسن برای کنترل عوارض واکسن استفاده از استامینوفن، داروهای 

ضد التهاب غیر استروئیدی و آنتی هیستامین ها بلامانع است.

- استفاده از داروهای ضد انعقاد خون مانند وارفارین ،... و داروهای 
ضد پلاکت مانند آسپرین از قبل از تزریق واکسن از بروز عوارض 

بسیار نادر واکسن آسترازنکا، پیشگیری می کند؟
خیر، برای پیشگیری از عوارض نادر واکسن آسترازنکا نیازی به 

مصرف داروهای ضد انعقادی و ضد پلاکت نیست.

ثبت نام از کاندیداهای پست ریاست فدراسیون  ژیمناستیک از ۷ 
اردیبهشت ماه آغاز شد و به مدت ۱۰ روز کاری تا ۲۱ اردیبهشت ماه 
ادامه داشت. علیرضا باقری، رییس اداره نظارت بر فدراسیون ها که 
از سوی وزارت ورزش به عنوان دبیر این مجمع تعیین شده است 
درباره تعداد افراد ثبت نام شده برای پست ریاست این فدراسیون 
گفت: ۱۳ نفر برای پست ریاست فدراسیون ژیمناستیک ثبت نام 
کرده اند.  اسامی افراد ثبت نام شده به شرح زیر است: ناصر اخوان، امید 
نوید، حبیب نوظهوری، مرجان همتی نژاد، الهام جعفری، رضا محمد 
کاظمی، احمد سعادتمند، محسن سلیمانی، زهرا اینچه درگاهی، حامد 

جولایی، کیانوش سقراطی، مرتضی نظری، فرزین قاسم زاده

نقطه نظر: 

در بین این ١3 نفر که برای انتخابات فدراسیون ژیمناستیک 

ثبت نام نموده اند و برای تصاحب، میز ریاست این فدراسیون 
اعلام آمادگی کرده اند، نام یک عزیز هم به چشم می خورد، 
پیشین  جنجالی  مدیرعامل  »احمد سعادتمند«،  جناب  گویا 
باشگاه استقلال هم خود را به عنوان یکی از نامزدهای کرسی 
ریاست فدراسیون ژیمناستیک معرفی کرده است، گرچه هنوز 
فرایند تائید یا ردصلاحیت نامزدهای انتخابات این فدراسیون 
انجام نشده است، اما آن طور که مشخص است، مدیری که 
برای مدیریت باشگاهی بزرگی چون استقلال از آستین وزارت 
ورزش بیرون آمده بود، خیلی بعید است که در این کارزار رد 
صلاحیت شود، پس سعادتمند می تواند رقیب جدی برای دیگر 

نامزدها باشد.
ناموفق  مدیریتی  سبقه  آن  که  ماند  منتظر  باید  گرچه  
جناب سعادتمند، در سبد رای ایشان چه تاثیری خواهد، 
وزارت  دید،  باید  نهایت  در  آیا  از همکاران،  یکی  قول  به 
ورزش معیار چیدمان مهندسی را بر روی مدیر شعارگرا، 
جناب  یا  گذاشت  خواهد  فوتبال  سوخته  و  پوپولیست 
وزیر و دوستانشان برای کرسی ریاست ژیمناستیک گزینه 
صورت  به  سعادتمند  اگر  البته  دارند،  مدنظر  را  دیگری 
مستقل وارد این کارزار شده باشد، در وهله اول احتمال 
رد صلاحیتش بالا خواهد و در مرحله بعدی، سبد رای او 

خالی خواهد ماند.

لسترسیتی موفق شد با ارائه یک بازی خوب با نتیجه 
2-١ منچستریونایتد را شکست دهد.

منچستریونایتد شب گذشته در چارچوب یک مسابقه 
حساس و مهم از سری مسابقات هفته سی و ششم 
لیگ برتر انگلیس میزبان لسترسیتی بود که در پایان 
این مسابقه با نتیجه 2-١ به سود مهمان خاتمه یافت.
لسترسیتی کار را بهتر آغاز کرد و توانست در دقیقه 
١0 به گل اول دست پیدا کند. حرکت خوب یوری 
تیلمانس از جناح راست و ارسال او به روی دروازه 
و  شد  همراه  توماس  لوک  کننده  تمام  ضربه  با 
این بازیکن نیز با یک ضربه دقیق و محکم دروازه 

منچستریونایتد را باز کرد تا کار ١-0 شود.
تنها ٥ دقیقه بعد منچستر یونایتد توانست روی حرکت 
فوق العاده میسون گرینوود کار را به تساوی بکشاند. 
این ستاره انگلیسی بعد از یک حرکت فردی خوب و با 
ضربه ای دقیق دروازه لستر را باز کرد تا نتیجه ١-١ شود.
در دقیقه 28 ارسال یوری تیلمانس در آستانه ورود به 
دروازه منچستریونایتد قرار داشت اما داوید دخیا با یک 

واکنش بسیار خوب توپ را به کرنر فرستاد و دروازه 
تیمش را نجات داد.

در ادامه نیمه اول حملات دو تیم بی نتیجه ماند تا 
بازی در پایان 4٥ دقیقه ابتدایی با تساوی ١-١ خاتمه 
پیدا کرده باشد. در دقیقه ٥9 منچستریونایتد خیلی 
خوش شانس بود که برای بار دوم دروازه خود را باز 
شده ندید. ایهیناچو حرکت خوبی از جناح راست انجام 
داد اما در مصافی تک به تک مغلوب داوید دخیا شد 

تا لستر نتواند گل دوم را وارد دروازه یونایتد کند.
در دقیقه 66 لستر سیتی موفق شد گل برتری را وارد 
دروازه منچستریونایتد کند. ارسال کرنر مارک آلبرایتون 
به روی دروازه با ضربه غیر قابل مهار کالار سویونجو 

همراه شد تا نتیجه 2-١ شود.
در ادامه نیز حملات منچستریونایتد نتیجه ای نداشت 
تا بازی با همان نتیجه 2-١ به سود لسترسیتی تمام 
شود و علاوه بر افزایش شانس این تیم برای کسب 
سهمیه لیگ قهرمانان اروپا قهرمانی منچسترسیتی در 

لیگ برتر انگلیس نیز قطعی شود.

با توجه به باخت منچستر یونایتد مقابل لستر قهرمانی 
منچسترسیتی در لیگ برتر انگلیس قطعی شد.

باخت شب گذشته شیاطین سرخ باعث شد قهرمانی 
تیم همشهری یعنی منچسترسیتی در رقابت های 
این فصل لیگ برتر انگلیس قطعی شود. یونایتد 
این  باقی ماند؛  امتیازی  برابر لستر 70  با شکست 
در حالی است که تیم پپ گواردیولا در فاصله سه 
هفته به پایان بازی ها ١0 امتیاز بیشتر نسبت به 
منچستریونایتد دارد بنابراین قهرمانی سیتیزن ها در 
این فصل از رقابت های لیگ برتر انگلیس قطعی شد.

سیتی جمعه شب به مصاف نیوکاسل خواهد رفت 

اما این بازی و دو مسابقه دیگر آن ها حکم تشریفاتی 
دارد. در واقع حالا تیم پپ گواردیولا می تواند تمام 
تمرکز خود را روی فینال رقابت های لیگ قهرمانان 
اروپا و تقابل حساس با چلسی بگذارد؛ جامی که اصلی 
ترین هدف سیتیزن ها طی سالیان اخیر بوده و حالا 
آنها بیش از هر زمان دیگری به کسب آن نزدیک شده 

اند.
گفتنی است این هفتمین قهرمانی منچسترسیتی در 
رقابت های لیگ برتر انگلیس به حساب می آمد و 
همچنین این سومین باری است که پپ گواردیولا با 

سیتی به این افتخار دست پیدا می کند.

مهدی طارمی از وب سایت معتبر هواسکورد و گل 
پوینت پرتغال، نمرات بسیار خوبی کسب کرد.

قطعا هفته سی و دوم لیگ برتر پرتغال را باید به نام 
مهدی طارمی نوشت. مهاجم ایرانی پورتو در یک شب 
استثنایی، موفق شد هم در باز کردن دروازه فارنسی و 
هم در دادن پاس گل، مقابل این تیم دبل کند تا یک 

شب فوق العاده را برای خودش به ثبت برساند.
در این دیدار و در همان دقیقه ششم، طارمی پس از 
عبور از مدافعین حریف و در درون محوطه جریمه، 
با خطای آنها سرنگون شد و داور یک خطای پنالتی 
به سود پورتو اعلام کرد. خود طارمی پشت این توپ 
ایستاد و آن را وارد دروازه حریف کرد. مهاجم ایرانی 
پورتو در ادامه نیز دو پاس گل به تونی مارتینز و 
لوئیس دیاز داد تا نیمه نخست با برتری 3 بر صفر 

پورتو به پایان برسد.
در نیمه دوم نیز طارمی موفق شد یک گل دیگر به 
ثمر برساند. او پس از عبور از میان مدافعین حریف، 
از پاس اوتاویو مونتیرو نهایت استفاده را برد و با 
را  پورتو  دروازه، گل چهارم  به گوشه  دقیق  شوتی 
به ثمر رساند و در دقیقه 63 نیز جایش را به اوا 

نیلسون داد.
بهترین  عنوان  به  طارمی  بازی،  این  پایان  از  پس 
بازیکن زمین نیز انتخاب شد و همچنین از سایت 

های معتبر خارجی نمرات بسیار خوبی کسب کرد. 
بازی  پایان  از  پس  هواسکورد  معروف  سایت  وب 
به عملکرد طارمی در این بازی نمره فوق العاده 9.7 
را اعطا کرد. نمره بالایی که در مواقع کمی از سوی 

هواسکورد به بازیکنان داده می شود.
وب سایت گل پوینت پرتغال نیز به طارمی نمره 8.6 را 
داد و او را به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب کرد. 
گل پوینت درباره طارمی نوشته است: نمایش عظیم 
طارمی. این ایرانی در حمله مهار نشدنی بود. او با به 
ثمر رساندن یک گل از روی نقطه پنالتی و پس از آن 
دو پاس گل درخشان و یک گل دیگر در آغاز نیمه 

دوم، کارش را به پایان رساند.
امتیاز 8.6 از گل پوینت نیز نشان دهنده عملکرد خوب 
او است. دو شوت از سه شوت او درون چارچوب 
بودند، دو پاس کلیدی، شش پاس ارزشمند در حمله 
و شش دوئل موفق خلاصه عملکرد طارمی است. به 
نظر می رسد ترکیب او با تونی مارتینز در خط حمله 

پورتو، در حال بهبود و تأثیرگذاری است.
به  نمره 9.8  اعطای  با  نیز  وب سایت سوفااسکور 
طارمی، او را به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب 
کرد. اپلیکیشن فوت موب نیز نمره 9.٥ را برای طارمی 
در نظر گرفت و او را به عنوان بهترین بازیکن زمین 

برگزید.
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مدیر سوخته استقلال، نامزد پست ریاست فدراسیون  ژیمناستیک شد؛

گزینه مهندسی وزارت ورزش یا مستقلِ بی رای؟!

امضای راجرز پای قهرمانی پپ؛

تقویم فشرده، بلای جان شاگردان اوله

منچسترسیتی قهرمان لیگ برتر انگلیس شد

»مهدی« در مسیر جایزه بهترین بازیکن فصل

کووید 19
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»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »احمد عشوری«ورزشی
 - بازرس فقید فدراسیون پزشکی ورزشی - را گرامی می دارد

پس از جذب مارگا؛ رقیب استقلال در صدد جذب ستاره سابق بنفیکا
الهلال عربستان، رقیب تیم فوتبال استقلال در مرحله یک هشتم نهایی لیگ 

قهرمانان آسیا که روز گذشته با »موسی مارگا« ستاره پورتو قرارداد امضا 
کرد، در صدد جذب ستاره برزیلی اسبق بنفیکا و بشیکتاش است، این 

ستاره برزیلی در صورت پیوستن به تیم عربستانی سالی ۵ و نیم 
میلیون دلار دستمزد دریافت خواهد کرد. 

بندرانزلی میزبان پیکارهای کشتی ساحلی قهرمانی کشور شد
رقابت های کشتی ساحلی قهرمانی کشور در رده های سنی نوجوانان، جوانان و 

بزرگسالان روزهای ۲ تا ۴ تیرماه سال جاری به میزبانی استان گیلان و در 
منطقه آزاد بندرانزلی برگزار می شود، این رقابت ها که به میزبانی کشور ما 

برگزار خواهد شد، رقابت های آن در مجموعه ورزشی مرحوم قایقران شهر 
بندرانزلی برگزار می شود.

اردوی تیم ملی بسکتبال نوجوانان به میزبانی شاهرود برگزار می شود
رئیس کمیته آموزش و مربیان هیات بسکتبال استان سمنان گفت: اردوی آمادگی 

و گزینش تیم ملی بسکتبال نوجوانان با حضور بازیکنان منتخب ۶ استان به 
میزبانی شاهرود در استان سمنان از فردا بیست و دوم تا بیست و چهارم 

اردیبهشت برگزار می شود، این اردو با حضور ۲۰ بازیکن از استان های دیگر 
و هشت بازیکن از استان سمنان برگزار خواهد شد.

مهدی پاشا کرونایی شد
مهدی پاشازاده که در دیدار برابر هوادار تهران روی نیمکت تیم فوتبال چوکا 

نشست و تیمش را مقابل شاگردان رضا عنایتی هدایت کرد. سرمربی 
سبزپوشان تالشی چند روز پس از این بازی با علائم ویروس کرونا به 

بیمارستان مراجعه کرد و پس از انجام تست های مربوطه متوجه ابتلای 
خود به ویروس شد.

امیر عابدزاده دوم شد
ستاره ایرانی ماریتیمو با ۱۰۰ مهار به دومین دروازه بان برتر این رقابت لیگ 

پرتغال نام گرفته است، امیر عابدزاده با ۱۰۰ سیو در رده دوم بیشترین مهار 
قرار دارد و جزو بهترین های پرتغال نام گرفته است، او پس از پاسیناتو 

با ۱۰۸ مهار در رده دوم جای دارد و با نفر سوم یعنی »لئو ژاردیم« گلر 
تیم باویستا ۲ سیو فاصله دارد.

داور کرجی قاضی دربی شد
مسئولان فدراسیون فوتبال در حال بررسی گزینه ها برای انتخاب داور این 

مصاف حساس هستند؛ چند گزینه از سوی کمیته داوران برای 
قضاوت در این مسابقه کاندیدا شده اما بیشترین شانس در اختیار 

محمدرضا اکبریان، داور کرجی است که به دنبال کسب اولین 
قضاوت در دربی است.

اینیستا قرارداد خود با ویسل کوبه را تا سال ۲۰۲۳ تمدید کرد
آندرس اینیستا اعلام کرد قرارداد خود با ویسل کوبه را تا سال ۲۰۲۳ 

تمدید کرده است، ابتدا اخبار حاکی از احتمال خداحافظی این 
ستاره ۳۷ ساله بعد از سپری کردن مصدومیتی طولانی مدت 

بود، اما اینیستا در روز تولد خود خبر تمدید قراردادش را اعلام 
کرد. ظاهرا این بازیکن تمام شدنی نیست.

مارسلو به رکورد روبرتو کارلوس رسید
در جریان تساوی 2-2 رئال مادرید مقابل سویا، مارسلو، مدافع چپ برزیلی 

تیم مادریدی به رکورد هموطن خود رسید، مارسلو برزیلی در این بازی 
در ترکیب کهکشانی ها به میدان رفت و تعداد بازی های خود در این 

تیم را به عدد ٥27 بازی رساند، این بازیکن باسابقه با این تعداد بازی 
با رکورد روبرتو کارلوس دیگر برزیلی سابق رئال مادرید مساوی کرد.

ن بعضی ها داغشو دوست دار

به  جنجال و حواشی های دیدار سپاهان و پرسپولیس 
برنامه فوتبال برتر کشیده شد، از قرار معلوم این برنامه 
نکرد  عادت  ترک  بازهم  اما  داشت  سازی  شفاف  قصد 
برنامه،  همین  در  آمده  پیش  بحث های  دیگر  مانند  و 
تمام  نیمه  هم  سپاهان  و  پرسپولیس  دیدار  حواشی 

باقی ماند.
دوشنبه شب، حدود سی چهل دقیقه از وقت برنامه به 
بررسی دیدار پرسپولیس و سپاهان اختصاص داده شده 
بود، از دیدن خلاصه بازی و بررسی صحنه های داوری تا 
مناظره  نهایت  در  و  تیم  دو  اعضای  درگیری  آنالیز  مثلا 
اگر جناب پیروانی و  سخیف سرپرست های دو تیم که 
پایانِ صحبت هایشان رضایت  به  هم تایشان در سپاهان 
نمی دادند، مشخص نبود که چه الفاظی از صدا و سیما 

ملی می شنیدیم.
البته این اولین باری نیست که در برنامه فوتبال برتر چنین 
رخدادی روی می دهد، از درگیری لفظی مجری برنامه با 
مهدی تاج رئیس اسبق فدراسیون فوتبال تا درگیری احمد 
سعادتمند با اسماعیل خلیل زاده تا همین درگیری دوشنبه 

شب بین سرپرست های پرسپولیس و سپاهان، از مواردی 
بودند که در برنامه فوتبال برتر، جنجال های زیادی به پا 
کرد، اما وجه مشترک تمام این بحث ها، نیمه تمام ماندن 

آن ها است.
پای  کسی  چه  با  تاج  مهدی  نفهمید  کسی  آخر  مثلا 
میز قرارداد با مارک ویلموتس نشست و مقصر قرارداد 
در  نشدیم  توجه  ما  اینکه  یا  بود،  که  گیت  ویلموتس 
حق  سعادتمند،  احمد  و  خلیل زاده  اسماعیل  مناظره 
حواشی  همین  در  یا  و   بود  طرفین  از  یک  کدام  با 
پرسپولیس و سپاهان هیچکس نفهمید چه کسی شروع 

کننده این درگیری ها بود.
متاسفانه در برنامه فوتبال برتر، چنین بحث هایی مهمی 
هیچوقت به نتیجه نمی رسد، دلایل متعددی را می توان 
برای این معضل، نام برد، اما مهم ترین علت همان توهم 
اثرگذاری است، یعنی اینقدر که عوامل این برنامه ادعای 
اثرپذیری در فوتبال را دارند، نقش خاصی در رخدادهای 
مهم فوتبال ایران ندارد، شاید همین علت است که هیچ 
بحثی یا موضوع مهمی از فوتبال ایران در برنامه فوتبال برتر 

به نتیجه گیری نرسیده است.
یا  نود  برنامه  با  برتر  فوتبال  مقایسه  بحث های  دیگر 

محمدحسین میثاقی با عادل فردوسی پور کاملا منسوخ 
شده، اما هنوز نفهمیدیم که برنامه ای به اثرگذاری نود با 
اجرایی بی نظیر را چرا به راحتی آب خوردن حذف کردیم.

متاسفانه جایگزین خوبی هم برای برنامه نود ایجاد نشد، 
فوتبال برتر با تمام دبدبه و کبکه هایی که دارد، از لحاظ 

محتوایی با نود، زمین تا آسمان فرق دارد.
در شرایطی که هم نسبت به برنامه نود و هم نسبت به 
اما  بود،  وارد  انتقاداتی  فردوسی پور  عادل  برنامه،  مجری 
می دانست،  خود  از  را  نود  برنامه  ورزش  رسانه  مخاطب 

همین موضوعی که فوتبال برتر با آن غریبه است.
سالیان مدیدی دوشنبه شب ها به اسم عادل فردوسی پور 
و نود شناخته می شد، برنامه ای که چندین سال متوالی 
عنوان پرمخاطب ترین و محبوب ترین برنامه سیمای ملی 

را یدک می کشید.
جدا از رسانه ورزشی ایران، بزرگترین شکست در پروژه حذف 
برنامه نود و عادل فردوسی پور، برای شبکه سه و مدیران آن 
بود، برنامه ای که به برند شبکه تبدیل شده بود، به راحتی 
حذف شد اما حالا برنامه جایگزین در میان مخاطبین شبکه 

سه هم مخاطب زیادی ندارد.
و البته مهم ترین تفاوت نود با فوتبال برتر، نوع برخورد با 
برخی از مسائل مهم فوتبال است، جایی که فوتبال برتر، 
ملاحظات خاصی دارد، مثلا در همین برنامه و ماجرای 
افطاری مشترک فدراسیون فوتبال که مباحث پرخبر این 

روزها بود، به آن هیچ اشاره ای نشد.
بهرحال باید دید چنین برنامه ای با این سیاست کاری، تا کی 

در برابر انتقادات مقاومت خواهد کرد.

چی دادیم و چی گرفتیم؟

شکست شبکه سه در برند سازی!
حرف آخر

محمدرضاولیزاده

دبیرسرویسورزشی
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